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دریچه خبر ویژه

 علیرضا زاکانی: 
 می گویند برخی از اسناد تحقیق و 

تفحص شایعه است
اقتصاد نیوز: بازار شایعه این روزها گرم است؛  �

خط و نشان کشیدن های رســانه ای، اینکه ممکن 
اســت در این دوره از مدیریت شهری تهران هم 

پرونده یاس دوباره باز شود.
اردیبهشــت  امسال بود که ســرانجام نتایج 
دو گزارش تحقیق و تفحص از مدیریت گذشــته 
شهر تهران به سرانجام رسید. نخست، گزارشی 
از نحوه واگذاری املاک و مســتغلات شهرداری 
تهران در ســال های ۸۶ تا ۹۶ که نشــان می داد 
چگونــه املاک تهران به افــرادی خاص واگذار 
شده اســت. بر اســاس این گزارش تنها در یک 
بنــد آن ۱۱ واحد تجاری متعلق به شــهرداری 
تهران به یک خیریه خاص واگذار شــده اســت. 
بر اســاس یکــی از بندهای گــزارش تحقیق و 
تفحص از امــلاک، برخی از املاک شــهرداری 
به قیمت زمین کشــاورزی فروخته شده است. 
۳۳ تخلــف در حــوزه املاک شناســایی شــده 
بــود و ۲۳ متخلف نیــز به عنوان مســئول این 
واگذاری ها معرفی شده که نخستین آن شهردار 
وقــت تهران و رئیس شــورای ســازمان املاک 
و مســتغلات قائم مقام و معــاون هماهنگی و 
امور مناطق شــهرداری تهران و معاون مالی و 
اقتصادی شــهردار وقت بوده اســت. بر اساس 
این گزارش، شــهرداری تهران مکلف شده بود 
تمامی املاکی را که بدون اخذ مصوبه شورا در 
تصرف بودند، پــس بگیرد. پیگیری های قضائی 

نیز در این گزارش ها پیش بینی شده بود.
یکــی دیگر از موضوعاتی کــه مورد تحقیق 
و تفحص قــرار گرفت،  قراردادهای شــهرداری 
با شــرکت رساتجارت وابســته به بنیاد تعاونی 
ســپاه و طرح سه شــهید بود. نتایج این تحقیق 
و تفحص نیز نشــان از یک هرج ومرج چند هزار 
میلیاردی مــی داد. توافق نامــه محرمانه میان 
سپاه و شهرداری که به گفته محمود میرلوحی، 
رئیــس  تیم تحقیق و تفحص، به فاینانس ۱ و ۲ 

مشهور بود.
 ۵۰۰ چهارهــزارو  پرونــده  ایــن  در  هنــوز 
میلیارد تومان از منابع شــهرداری آزاد نشــده و 
به سرانجام رســیدن آن به مدیران جدید شــهر 
رسیده اســت. تعدادی از اعضای شورای شهر 
تهران مدیرانی هســتند که در زمان مســئولیت 
آنهــا این تخلفــات شــده و بارها نتایــج آن را 
منکــر شــده  اند. روز گذشــته علیرضــا زاکانی، 
شهردار منتخب تهران، در پاسخ به این پرسش 
اقتصادنیــوز مبنــی بر اینکــه آیــا تکالیفی که 
شــورای پنجم بر عهده شــهرداری درخصوص 
پیگیری های قضائی نتایج این تحقیق و تفحص 
گذاشته است که متهمان آن به جریان فکری او 
نزدیک هستند و آیا اینکه او برای مبارزه با فساد 
و پیگیری قانونی این موضوعات تبعیضی قائل 
خواهد شــد، خود را این گونــه توصیف کرد که 
«هرکس که گذشته من را بداند، می داند که من 
نــه با چپ کار دارم نه با راســت، نه با اصولگرا 
و نه با اصلاح طلب. من با فســاد کار دارم و در 
مبــارزه با آن رحم هم نمی کنــم و هرچه نتایج 

تحقیق و تفحص باشد، بررسی خواهم کرد».
او درباره اینکه آیــا پیگیری های قضائی لازم 
انجــام خواهد شــد، گفت: «بایــد ببینم که این 
پرونده ها چیست، چون نکاتی دارد که می گویند 
شــایعه اســت، اما اگر موضوع حق و حقیقت 

باشد، حتما پیگیری می کنم».
ســاعتی بعد از ایــن اظهار نظــر زاکانی، در 
کلاب هاوس اتاقی تشــکیل شد که در آن برخی 
از فعالان رســانه ای و سیاســی به نقد عملکرد 
گذشــته زاکانــی پرداختند. مباحث آنها نشــان 
مــی داد که با وجــود داعیــه قانون مــداری و 
فسادســتیری زاکانی در جریــان اهلیت مهرداد 
بذرپاش بر ریاســت دیوان محاســبات سکوت 
پیشــه کرده بود و حتی حاضر بــه همراهی با 
همراهــان قدیمی اش در اعتراض به نداشــتن 
سابقه لازم بذرپاش برای دیوان محاسبات نشد. 
مهرداد بذرپــاش مانند علیرضــا زاکانی نامزد 
تصدی شــهرداری تهران بود که به نفع جبهه 
انقلاب (علیرضــا زاکانی) انصــراف داد. گفته 
می شــود او وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی 

خواهد شد.
زاکانی به موضــوع مگاپروژه هایی که وعده 
داده بــود و در دوران او کلید خواهد خورد هم 
اشــاره کرد. او درباره اینکه آیا ممکن است یکی 
از این مگاپروژه ها ایجاد بزرگراه طبقاتی باشــد، 
همان کــه مهدی چمران به آن اشــاره کرده و 
تهران شــاهد ســاخت پل صدر دیگری باشــد، 
گفت: حداقل دو مــکان مطالعات پروژه هایش 
آماده اســت؛ یکی پــروژه ای از ترمینال شــرق 
تــا وردآورد و دیگری هم بحــث حکیم مطرح 
اســت که تحقیقاتش انجام شده و به اقتضای 
امکان مشارکت و ایجاد زمینه سرمایه گذاری در 

اولویت قرار خواهد گرفت.
او در جمــع خبرنــگاران دربــاره پروژه های 
عمرانی به پروژه LRT از شرق تهران تا وردآورد 
اشــاره و همچنیــن از دو بانده کردن بخشــی از 
صیاد تا شیخ فضل االله را نیز مطرح کرده است. 
او یکــی از پروژه های دیگر را ایجاد تونل زیرگذر 

انتهای صیاد با آزادگان عنوان کرده است.

حمایت از تحصیل دانش آموزان 
سیستان وبلوچستان

 با امتیازهای اسنپ کلاب
دومین طــرح نیکوکاری اســنپ کلاب بــا عنوان  �

«حمایــت از تحصیــل دانش آمــوزان کم برخــوردار 
سیستان وبلوچســتان» بــا همکاری مؤسســه  «بنیاد 
کــودک» آغاز  شــد. اســنپ به واســطه  مســئولیت 
اجتماعــی خــود امــکان مشــارکت در طرح هــای 
نیکوکاری را در باشگاه مشتریانش فراهم کرده است. 
کاربران اســنپ می توانند با امتیازهایی که به واسطه  
استفاده از ســرویس های مختلف این سوپر اپلیکیشن 
به دست می آورند، بدون پرداخت وجه نقد در این کار 

خیر مشارکت کنند.

از  بازمانده  کــودکان  تعداد  افزایــش  بر  کرونا  تأثیر 
تحصیل

با شــیوع کرونا بســیاری از مدارس تعطیل شدند 
و همان طــور کــه می دانیــد آمــوزش غیرحضوری 
نیازمنــد امکانات و زیرســاخت های متعددی اســت 
که فراهم آوردن آنهــا برای خانواده های کم برخوردار 
عملا غیر ممکن اســت. با توجه بــه افزایش کودکان 
بازمانــده از تحصیــل، ضرورت تمرکز بــر حمایت از 
تحصیل دانش آمــوزان در مناطق کم برخوردار بیش 
از پیش احساس می شود. اسنپ با همکاری مؤسسه  
مردم نهــاد «بنیاد کودک» قصــد دارد در این طرح از 
دانش آموزان بااستعدادی که به دلایل مختلف، نان آور 
خانواده را از دســت داده اند و معضــلات اقتصادی 
می توانــد بهانــه ای برای تــرک تحصیل آنان شــود، 
حمایت کند. کاربران سوپر اپلیکیشن اسنپ می توانند 
با استفاده از امتیازهای باشگاه مشتریان اسنپ و بدون 
پرداخت وجــه نقد در این کار خیر مشــارکت کنند تا 
دانش آموزان سیستان وبلوچســتان در سال تحصیلی 

پیش رو با مشکلات کمتری روبه رو شوند. 
نیکوکاری در باشگاه مشتریان اسنپ؛

تا  معلولیت  دارای  افــراد  برای  اشــتغال زایی  از 
حمایت از تحصیل دانش آموزان

اســنپ از ابتدای امســال بخش نیکــوکاری را به 
باشــگاه مشــتریان خود اضافه کرد. طرح حمایت از 
تحصیــل دانش آموزان سیستان وبلوچســتان دومین 
طرح نیکوکاری در باشــگاه مشــتریان اســنپ است. 
اولین طرح نیکوکاری «کمک به اشــتغال افراد دارای 
معلولیت» بود که با اســتقبال بســیار خوب کاربران 
مواجه شد. در حال حاضر کاربران می توانند علاوه بر 
مشــارکت در طرح حمایت از تحصیل دانش آموزان 
امتیازهــای  از  اســتفاده  بــا  سیستان وبلوچســتان 
اســنپ کلاب، در طــرح اشــتغال زایی افــراد دارای 

معلولیت هم مشارکت کنند.

شرق: پیروز حناچی، شهردار سابق تهران، روز گذشته به 
صحن شورای شهر ششم آمد تا هم گزارشی از وضعیت 
شــهری که تحویل مدیران تازه شهر می دهد، ارائه کند 
و هم مراســم تودیعی برای وی برگزار شود. تأکید او در 
این گزارش بر انضباط مالی و حوزه ساخت وســاز بود. 
در این جلســه معاونانش همراهــش بودند و باز هم 
مجتبی یزدانی معاون خدمات شــهری غایب این گونه 

حضورهای دسته جمعی در شورا بود.
حناچی بــا تأکید بر انضباط در حوزه ساخت وســاز 
و کاهــش واگــذاری تراکم خــارج از برنامه های طرح 
تفصیلی گفــت:  در موضوع بلند مرتبه ســازی کاهش 
۸۸درصدی در تعــداد پروانه ها و مهار رشــد بی رویه 
بلند مرتبه سازی و کاهش ۹۰درصدی زیربنای پروانه ها 
را شاهد بودیم. این در حالی است که عمده پروانه های 
صادرشــده در این مدت بر اســاس توافقاتی بود که از 

گذشته انجام شده بود.
به گفتــه او کاهش واگــذاری تراکم بــدون برنامه 
و خــارج از طــرح تفصیلــی در ایــن دوره از مدیریت 
شــهری محقق شــد. مدیریــت شــهری دوره پنجم با 
بلندمرتبه سازی مخالف نبود؛ چراکه یکی از عارضه ها 
در کلان شــهرها کمبــود زمین اســت و راه حل آن هم 
اســتفاده از ظرفیــت بلند مرتبه ســازی اســت. امــا با 
بلندمرتبه ســازی بی برنامــه مخالفت کــرد و ضوابط 

بلند مرتبه سازی را به تصویب رساند و آن را ابلاغ کرد.
حناچــی به جلوگیــری از تخریب باغــات در دوره 
پنجم مدیریت شــهری هم اشــاره کرد و گفت:  یکی از 
معضلات کلان شهرها به ویژه شهر تهران، آلودگی هوا و 
ترافیک است و نمی توان جز کنترل آلاینده ها و توسعه 
فضای ســبز راه حل دیگری بــرای حل معضل آلودگی 
هوا متصور شد. در این دوره تلاش کردیم میزان فضای 
ســبز در داخل محدوده قانونی شهر را افزایش دهیم و 
موفق به انجام این کار هم شدیم. بسیاری از باغاتی که 
قرار بود در آن برج باغ ســاخته شــود، امروزه به عنوان 

فضاهای عمومی در اختیار مردم قرار گرفته است.
او با اشاره به توسعه شهر در چارچوب طرح جامع 
افزود: تهیه طرح جامع در دوره پنجم از کارهایی انجام 
شده بود که ۶۶ درصد طرح های موضوعی و موضعی 
و افزایش ۲.۵برابری طرح های مصوب در کمیســیون 

ماده پنج از نتایج آن بود.
همچنیــن کاهــش ســکونت پذیری شــهر تهران 
بــر اســاس طــرح تفصیلی و مهــار روند رو به رشــد 
جمعیت پذیری پیگیری شــد و در دستور کار قرار گرفت 
که در صورت عدم اجــرای آن، جمعیت فعلی تهران 
به بالای ۱۲ میلیون نفر می رســید امــا در حال حاضر 

جمعیت تهران حدود ۱۱ میلیون و ۳۰۰ هزار نفر است.
شــهردار ســابق تهران ادامه داد: در حوزه انضباط 
ساخت وساز و بهســازی کالبدی، تعیین تکلیف اراضی 
درشــت دانه با وســعت معــادل یک پنجم مســاحت 
شــهر انجام شــد. در زمینه بازآفرینی شهری و توسعه 
فضاهای عمومی، طراحــی و اجرای بالغ بر ۸۴ هکتار 
میدانگاه شهری، آزادســازی ۱۲۲ هزار مترمربع فضای 
کارگاهی، بازآفرینی ســاختمان بلدیه، کارخانه سیمان 
ری، میدانــگاه امام خمینــی (ره)، احداث خیالســتان 
زندگــی، باغ راه حضرت فاطمه(س) پــل باغ نیایش و 
میدانگاه امیرکبیر از اقدامات مهم بوده اســت. کاهش 
فاصلــه شــمال و جنوب تهــران و رشــد ۶۸درصدی 
هزینه هــای انجام شــده بــه ازای هر کیلومتر و رشــد 
۶۰درصدی به ازای هر نفر در بخش های جنوبی تهران 
از دیگر عملکردهای این دوره بود. پروژه های توســعه 
محلی به عنوان پروژه هایی از پایین به بالا تعریف شدند 

و بودجه آن از ۹ درصد در سال ۹۸ درصد به ۴۰ درصد 
در ســال ۹۹ و ۵۴ درصد در سال ۱۴۰۰ رسید. سه هزارو 
۷۰۴ میلیارد تومان در بودجه امســال برای این پروژه ها 
پیش بینی شــده کــه رضایت مندی مــردم را به دنبال 

داشت.
در حوزه حمل ونقل حناچی به مشکلات این حوزه 
اشــاره کرد و گفــت: در این دوره تــلاش کردیم حوزه 
حمل ونقــل عمومــی را تعقیب کنیم. متــروی تهران 
روزانه بیش از پنج میلیون نفر را در شرایط غیرکرونایی 
جابه جا می کند، شــهرداری تهران به تنهایی نمی تواند 
جوابگــوی آن باشــد و نیاز به کمک دولــت دارد. قبل 
از تحریم هــا دولت واگن را تأمین می کرد و شــهرداری 
بخش ســیویل را پیگیری می کرد. دولت در تأمین ۶۳۰ 
واگن به نتیجه نرســید. به گفته حناچــی در این دوره 
۴۰ کیلومتر و ۳۲ ایســتگاه مترو راه اندازی شــد. امسال 
متروی فــرودگاه امام (ره) به پرند متصل خواهد شــد. 

افتتاح میانگین هشت ایستگاه در سال را داشتیم.
شــهردار ســابق تهران یادآور شــد: مناسب سازی 
شــهر بــرای همــه شــهروندان را تعقیــب کردیم و 
نقــاط عمومــی را بــرای این کار هــدف قــرار دادیم. 
۱۱۵ بازار و میادین میــوه و تره بار، ۲۶۱ کیلومتر پیاده رو 
و ۲۷۹ ایستگاه بی آرتی مناسب ســازی شد. در گذشته 
ایستگاه های نســل اول مترو آسانسور نداشت و در این 
دوره ایســتگاهی بدون مناسب ســازی افتتاح نکردیم. 
علاوه بــر این نصب ۳۰ درصد از پله هــای برقی و ۳۶ 

درصد آسانسور ها در این دوره انجام شد.
حناچــی گفــت: در حوزه توســعه فضای ســبز و 
افزایش بوســتان های شــهری، تملک ۲۱ باغ و اراضی 
مشــجر و کاهش تعداد محلات فاقد بوستان از ۱۷ به 
هشت محله را داشتیم. همچنین در بخش مالیه پایدار 
شــهری، به نسبت ثابت سال ۹۵ حدود ۴۰ درصد شهر 
را ارزان تر اداره کردیم. در افزایش میزان بازپرداخت به 
اخذ تســهیلات، بدهی خالص شــهرداری را ازجمله با 
چندین فقره برات کارت به مبلــغ ۸۷۸ میلیارد تومان 
کاهش دادیــم. در واقع ۶۶هــزارو ۲۰۰ میلیارد تومان 
بدهی شــهرداری و ۵۸هــزارو ۶۰۰ میلیــارد مطالبات 
شهرداری است. شــهردار سابق تهران با بیان اینکه در 
ایــن دوره افزایش ذخیره املاک را در نســبت به میزان 
واگذاری و تملک شــاهد بودیم، اضافــه کرد: در حوزه 
پایدارسازی مالی دوهزارو ۶۶۲ ملک در اختیار داشتیم 
که ۶۰۰ ملک تخلیه شــده و هــزارو ۷۶۲ ملک تعیین 
تکلیف و درباره تخلیه ۳۰۰ ملک نیز اقدام شــده است. 
همچنیــن اجرای میزان هــزار و ۶۰۰ میلیارد تومان رأی 
قطعی که شهرداری محکوم شده بود با همکاری قوه 

قضائیه را متوقف کردیم. ارتقای کارایی و چابک سازی 
نیروی انســانی را در این دوره شاهد بودیم و ۱۳ درصد 
نیروی انســانی را بدون اخراج و تعدیل دســته جمعی 
کاهــش دادیم و در حــوزه جذب نیز تنهــا ۶۵۰ نفر از 
نیروهــای کیفی جذب شــدند. علاوه بر ایــن، اصلاح 

فرایندها در حوزه منابع انسانی انجام شد.
او ادامه داد:  در حوزه حمل ونقل، اعتبار و هزینه کرد 
توســعه مترو بــه نســبت شــبکه های بزرگراهی بین 
سال های ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۵، ۷۱صدم درصد بود که در این 
دوره به ۳.۷ درصد رســید. همچنین در بخش نوسازی 
و بهســازی ناوگان اتوبوس رانی از ســال ۱۳۹۲ دولت 
اتوبوســی را به شــهرداری واگذار نکرده و در آن سال 
قیمت یک اتوبــوس ۲۰ میلیون تومان بوده؛ اما قیمت 
آخرین اتوبوس های خریداری شده توسط شهرداری در 

این دوره ۲.۵ تا سه میلیارد تومان است.
به گفته حناچی علاوه بر این ۲۱۶ دســتگاه اتوبوس 
دوکابیــن و ۱۸۷ مینی بوس اضافه و بازســازی شــده 
و ۵۵۵ دســتگاه اتوبــوس دوکابیــن و اضافه کردن ۵۰ 
دســتگاه اتوبــوس برقی در دســتور کار اســت. علاوه 
بر این فعال ســازی مجدد کارخانــه ایران خودرو دیزل 
انجام و برای بازسازی هزار دســتگاه اتوبوس فرسوده 

برنامه ریزی شد.
در حوزه توســعه زیرساخت های شــهری، احداث 
بزرگراه شــهید رســتگار، برچیدن پل قدیمی گیشــا و 
احداث زیرگذر کوی نصر، اتمام پروژه استاد معین، تونل 
آرش اســفندیار تقاطع غیرهمســطح علامه عسگری، 
زیرگذر چهارراه گلوبندک، میدانگاه شــهدای هفتم تیر، 
احــداث چند پارکینگ با مســاحت بــالا ازجمله جنب 
پردیس ســینمایی ملت با ظرفیت حــدود هزارو ۳۰۰ 
واحــد پارک از اقدامات مهم این دوره بود که شــهردار 

سابق تهران به آن اشاره کرد.
وی ادامــه داد:  افزایــش ظرفیــت گرمخانه هــا و 
شناسایی و جذب آسیب دیدگان در این دوره به صورت 
جدی پیگیری شد. در دو سال اخیر کسی به دلیل سرما 
و سرپناه نداشــتن فوت نکرده اســت. همچنین کاهش 
۵۷درصدی زمان پاســخ گویی در ۱۸۸۸ و ۶۵درصدی 
در ۱۳۷ در ایــن دوره اتفــاق افتاد. همچنین توســعه 
حمل ونقل پاک و شــهر انســان محور نیز دنبال شــد و 
مســیر دوچرخه از ۵۰ بــه ۲۴۶ کیلومتــر افزایش پیدا 
کرده اســت. علاوه بر این در بحث تاب آوری شــهری، 
ســرمایه گذاری هایی انجــام دادیــم و ســعی کردیم 
دریافــت عوارض ایمنی را صرفا برای ایمنی اختصاص 
دهیم. پیــش از تحریم ۸۰۰ میلیــارد تومان تجهیزات 
آتش نشانی خریداری کردیم که قیمت امروز آن ۱۰ هزار 

میلیارد تومان است. نتیجه این اقدام را در آتش سوزی 
پالایشگاه تهران دیدیم که این آتش نشانی تهران بود که 

در ساعت اولیه آن را مهار کرد.
حناچی یادآور شــد: در ســازمان مدیریت بحران با 
تلاش هایی که انجام شــده بــه زودی این امکان فراهم 
می شــود تا زلزله را ۴۵ ثانیه زودتر متوجه شویم و این 
زمان طلایی می توانــد تلفات را کاهش دهد. همچنین 
۷۷ مکان برای پد هلی کوپتر شناسایی و ۴۴ پد اجرا شده 
اســت که به گفته اورژانس با اقدامات اخیر انجام شده 
زمان امدادرســانی از لحظه تمــاس از ۲۶ دقیقه به ۱۴ 
دقیقه کاهش پیدا کرده اســت. در این دوره ۱۴ ایستگاه 
آتش نشانی به تهران افزوده شــده است. همچنین در 
حوزه سیل، مسیرها لایروبی شده و علاوه بر آن احداث 
شــبکه جمع آوری آب های سطحی را به صورت جدی 

دنبال کردیم.
شهردار سابق تهران گفت: طرح جامع پسماند تهیه 
و تصویب شــد و در بحث تبدیل زباله های ساختمانی 
تا پایــان ۱۴۰۰ به ۱۴ هــزار تن خواهیم رســید. تجهیز 
خودروهای پســماند و توســعه آنها دنبال شــد. تهیه 
دســتگاه ۸۰۰ تن تبدیل زباله به برق با دولت هماهنگ 
شــده و میزان زباله منتقل شــده به آرادکوه را از هفت 

هزار به پنج هزارو ۳۰۰ تن کاهش دادیم.
او ادامــه داد: در بحث حفظ و احیای ابنیه تاریخی، 
ثبت جهانــی خیابان ولیعصــر را کــه در دوره قبل تا 
ثبت ملــی پیش رفته بــود، پیگیری کردیــم و کاهش 

۹۶درصدی پروانه باغات را داشتیم.
حناچی افزود: هوشمندسازی آبیاری و بازچرخانی 
آب، هوشمندسازی تهران با سامانه تهران من که همه 
سرویس های شهری را روی آن آوردیم و در حال حاضر 
ســه میلیون عضو دارد، طراحی ســامانه شــفافیت و 
افزایش ۱۰۵ کیلومتر شبکه فیبر نوری در این دوره انجام 
شد. شهردار ســابق تهران با اشاره به هزینه های ناشی 
از کرونا گفت: ۳۵۰ نفر از راننده های تاکسی شهرداری 
تهران تا امروز بر اثر کرونا فوت کردند و در زمان شــیوع 
کرونا ضدعفونی کردن همه وسایل نقلیه عمومی انجام 
شــد و ۲۰ ســوله بحران ما درگیر واکسیناسیون شدند. 
همچنین هزار مرکز ورزشــی شــهرداری در دوره کرونا 
تعطیل شــد. جمع آوری ۱۴۰ تن زباله های بیمارستانی 

نیز در این شرایط انجام شد.
بــه گفته حناچی، ارتباط و تبادل نظر با شــهرداران 
جهــان نیــز با هــدف انتقــال تجــارب در دوره پنجم 
مدیریت شــهری پیگیری شد. او در حاشیه شورای شهر 
هــم درخصوص اینکه چرا در این دوره گره توســعه و 
نوســازی حمل ونقل عمومی کور شــد، توضیح داد که 
موضوع حمل ونقل تهران یک موضوع حاکمیتی است. 
تا قبل از شــرایط کرونا روزانه حدود پنج میلیون نفر از 
حمل ونقل عمومی تهران استفاده می کردند و الان هم 
حــدود دوونیم میلیون نفر اســتفاده می کنند. او ادامه 
داد: حــل این معضل فقط بر عهده شــهرداری تهران 
نیست، مخصوصا در شــرایط ارزی که بخش عمده ای 
از نوسانات قیمت ارز باعث می شود اقلامی مانند واگن 
و اتوبوس که قبلا تهیه می شد، بسیار گران تر تهیه شود، 
چون شرایط تحریم هم اثرگذار است. موضوع ساده ای 
نیســت و اعتقاد دارم که دولت برای حل این موضوع 

حتما باید به شهرداری تهران کمک کند.
شــهردار سابق تهران در پاسخ به این سؤال که بعد 
از شهرداری تهران در چه سمتی فعالیت خواهد کرد؟ 
هم گفت: بنده اســتاد دانشــگاه تهران هستم و دوباره 
معلمی خواهم کــرد و همچنین به دلیل فعالیت های 

فشرده اجرائی از سال ۹۲ نیازمند بازسازی هم هستم.

گزارش پیروز حناچی به شورای شهر ششم از اقدامات شهرداری در دوره پنجم

شهری که تحویل گرفتیم، شهری که تحویل دادیم

کوبیدن بر طبل دوقطبى ها به خشونت علیه زنان دامن مى زند

یک بام و دو هوای نمکی 
ادامه دارد! 

شــرق: روح االله جمعه ای، مشــاور وزیر کشور، در  �
حســاب کاربری توییتر خود نوشــت: کما  فی السابق؛ 
هرگونــه تصمیمی در ســتاد ملی کرونا بــه اتفاق آرا 
تصویب می شود و نظرات فردی و بخشی ملاک تصمیم 
جمعی نیست. او در این توییت افزوده است: پیشنهاد 
تعطیلی نیــز ابتدا در قرارگاه مــورد بحث قرار گرفت 
و ســپس در ســتاد ملی کرونا با حضور رئیس جمهور 
محترم، با توجه به شرایط فعلی بدون هیچ مخالفتی، 
عــدم تعطیلــی تصویب شــد. ایــن خبــر در حالی 
از سوی روح االله جمعه ای منتشر شد که هفته گذشته، 
ســعید نمکی، وزیر بهداشت که عضو ستاد مقابله با 
کروناســت، در نامه ای به رهبری خواســتار تعطیلی 
دو هفته ای کشور شــده بود، اما در جلسه روز گذشته 
به عــدم تعطیلی کشــور رأی داد! آمارهای مرگ ومیر 
کرونایی مطابق آخرین گزارش نیز بالای ۵۰۰ نفر است. 
بنا بر اعلام وزارت بهداشت، در ۱۹ مرداد با تزریق بیش 
از ۶۴۶ هزار دُز واکســن، رکورد واکسیناسیون کرونا در 
ایران شکســته شــد و در عین حال متأسفانه ۵۰۸ نفر 
دیگر از بیماران کووید۱۹ در کشور جان باختند. تاکنون 
۱۳میلیون و ۵۲۰ هزار و ۱۲۷ نفر دُز اول واکســن کرونا و 
ســه  میلیون و ۲۷۴ هزار و ۹۸۰ نفر نیــز دُز دوم را تزریق 
کرده اند و مجموع واکســن های تزریق شــده در کشور 
بــه ۱۶ میلیون و ۷۹۵ هزار و ۱۰۷ دُز رســید. بر اســاس 
معیارهای قطعی تشخیصی، ۳۹ هزار و ۱۳۹ بیمار جدید 
مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که چهارهزار و 
۶۳۶ نفــر از آنها بســتری شــدند. مجمــوع بیماران 
کووید۱۹ در کشــور بــه چهار میلیون و ۲۳۸ هزار و ۶۷۶ 
نفر و مجموع جان باختگان ایــن بیماری به ۹۵هزار و 
۱۱۱ نفر رســید. شــش هزار و ۷۴۹ نفر از بیماران مبتلا 
به کووید۱۹ در بخش  مراقبت های ویژه بیمارســتان ها 
تحت مراقبت قرار دارند. تا کنون ۲۶میلیون و ۶۸۳ هزار و 
۶۸۶ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده 
است. درحال حاضر ۳۳۶ شهر کشور در وضعیت قرمز، 
۸۴ شــهر در وضعیت نارنجی و ۲۸ شهر در وضعیت 

زرد قرار دارند.
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کوهیار آفاق: بار دیگر پوشــش زنان، محلی برای مناقشه و درگیری شد. 
۱۸ مرداد خبر رسید که دو زن در شهر ارومیه توسط یک خودرو به شکل 
عامدانه ای زیر گرفته شــدند. ماجرا از این قرار بود که راننده پرشــیا که 
گفته شده مردی بالای ۵۰ سال بوده، نسبت به حجاب دو زن که در حال 
پیاده روی در خیابان کاشــانی این شهر بودند، اعتراض می  کند. گفت وگو 
بر سر این مسئله اما به درگیری ختم شده و در نهایت راننده با خودروی 

خود آن دو دختر را زیر می گیرد.
بلافاصلــه پس از ایــن ماجرا زنان آســیب دیده که یک نفــر از آنها 
به شــدت مجروح شده بود، به بیمارســتان منتقل می شوند و کمی بعد 
هم خبر رسید که راننده خودرو با وجود اینکه پس از این حادثه متواری 
شــده بود، در نهایت توسط نیروی انتظامی دســتگیر شد. از همان ابتدا 
گفته شــده بود که مرد راننده در پی تذکر حجاب و به زعم خود امر به 
معــروف و نهی از منکر با این دو زن دچار درگیری لفظی شــده بود، اما 
پس از انتشــار تصویر این حادثه دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر 
استان با صدور بیانیه ای این اقدام را شدیدا محکوم کرد. حجت الاسلام 
بهنــام دلریــش، دبیر ســتاد امر بــه معــروف و نهی از منکــر، ضمن 
محکوم کردن حرکت این راننده خاطی گفــت: باید در مقابل رفتارهای 
نادرست ایستادگی کرد، اجازه نمی دهیم این گونه مسائل امر به معروف 
و نهی از منکر را زیر سؤال ببرد. از رسانه ها می خواهیم روشنگری کنند؛ 
زیرا این گونه صحنه ها مربوط به امر به معروف و نهی از منکر نیســت و 

نباید اجازه سوءاستفاده به برخی داده شود.
همچنین دادستان ارومیه و فرمانده انتظامی استان نیز از دستگیری 
صاحب خودرو و برخورد جدی با این موضوع خبر دادند. حتی شنیده ها 
حاکی از آن اســت که بسیج حقوق دانان دادگستری به این دو زن وکیل 
معاضدتی معرفی کرده اســت و دادستان هم به شدت پیگیری کرده تا 
پرونده هر چه زودتر پیش برود. امام جمعه و ســتاد امر به معروف هم 

عمل رخ داده را به شدت تقبیح کرده اند.
خوشــبختانه فعلا خبری حاکی از اینکه این دختران «بیمار روانی» 

خوانده شوند یا اینکه کسی بگوید این مرد از «جای دیگری» خط گرفته، 
شنیده نشده است. اتفاقا نهادهای مرتبط با حادثه، از ستاد امر به معروف 
و نهــی از منکر گرفته تا امام جمعه و دادســتانی، به آن واکنش نشــان 
داده اند. با این وجود یک ســؤال بزرگ تر کماکان مطرح اســت؛ آن  هم 
اینکه اساسا چرا باید در یک جامعه، این سطح از خشونت نسبت به زنان 
آن هم در روز روشن و فضای عمومی نمایان شود؟ «فاطمه باباخانی»، 
حقوق دان و فعال حوزه زنان شهر ارومیه، با اشاره به نادرخواندن چنین 
اتفاقاتی در این شــهر به «شرق» می گوید: «من یک پسر ۱۱ساله دارم که 
معمولا برای دوچرخه ســواری و فوتبال در یک زمین چمن بسیار بزرگ 
در حاشیه رودخانه وسط شــهر بازی می کند. اینجا بیشترین محل تردد 
جوانان اســت و ما تقریبا هفته ای سه  بار آنجا می رویم و شرایط خوبی 
برای بازی و ورزش وجود دارد. دختران با پوشــش های مختلف در این 
مکان ورزش می کنند و من حتی یک بار ندیدم که برایشان مشکلی ایجاد 
شــود. با اینکه نیروی انتظامی آنجا تردد دارد هیچ مشکلی برای کسی 
ایجاد نکرده اند. به همین دلیل شنیدن این خبر واقعا شوک عجیبی برای 
مردم شهر ما بود. خشونت خانگی در شهر ما بسیار حاد است و به ویژه 
خودســوزی اتفاق تلخی است که در طول سال رخ می دهد، اما امنیت 
شــهری نسبتا وضعیت خوبی دارد. به همین دلیل این اتفاق برای افکار 
عمومی مردم ارومیه به شدت تکان دهنده بود. شوک عجیبی به جامعه 

ایجاد کرد و بسیاری را ترسانده است».
این حقــوق دان درباره برخــورد قانونی با متهــم توضیح می دهد: 
«عمل رخ داده مصداق بارز ضرب و جرح و ایجاد جراحت بوده و طبق 
مجازات کیفری، حبس و دیه را به همراه دارد. دادســتان هم می تواند 
به عنوان مدعی العموم وارد این پرونده شــود و مجازات را تشدید کند؛ 
چراکه متهم حیثیــت عمومی را جریحه دار و تــرس زیادی در جامعه 

ایجاد کرده است».
مجیــدی، دادســتان دادگاه عمومــی انقلاب ارومیــه، ضمن تقبیح 
این حادثه گفته: «اجازه خودســری و بی قانونی به کســی نخواهیم داد 

و هرکســی جان و مال و ناموس و امنیت مــردم را به مخاطره بیندازد 
به شــدت با او برخورد خواهد شد». همچنین معصومه ابتکار، معاونت 
زنان و امور خانواده ریاســت جمهوری ایران، اتفاق رخ داده را یک «رفتار 
هیجانــی» خوانده و گفته: این نوع رفتارهای هیجانی برگرفته از تعالیم 
دینی ما نیســت بلکه برگرفته از سطحی نگری است که متأسفانه رواج 
داشته و برخی فکر می کنند با این رفتارها تکالیف خود را انجام می دهند 
و هیجانات خود را این گونه نشــان می دهند؛ در حالی که قطعا این کار 
مردود است و اگر این دو زن با ماشین زیر گرفته شده اند، جنایت است و 

فرد باید به کیفر خود برسد.
استفاده از واژه «ناموس» برای معرفی زنان از صحبت های دادستان 
ارومیه و ابتکار که این خشــونت عریان را به یک رفتار هیجانی محدود 
می کند، به خوبی نشــان دهنده عمق فاصلــه دغدغه ها در حوزه زنان و 
مطالبات برای امنیت آنها و ادبیات و بینش مســئولانی است که از قضا 
در این پرونده قصد قربانی نکوهــی ندارند و می خواهند متهم مجازات 
شــود. اینها همه در حالی اســت که خشــونت هایی از این دســت در 
ایران و در ســطح فضای عمومی بی ســابقه هم نیست. سال ۹۰ بود که 
خودسرانی اسید به دست روانه خیابان های اصفهان شدند و صورت هر 
زنی را که به زعمشان بی حجاب بوده، با آتش اسید سوزاندند؛ پرونده ای 
جنجالی که با گذشــت ۱۰ ســال هنوز متهمانش توسط قانون مجازات 
نشــده اند. باباخانی معتقد اســت چنین حوادثی نتیجه سال ها کوبیدن 
بر طبل دوقطبی های اجتماعی در کشــور است: «این مرد صرفا به دلیل 
اینکه تصور کرده باید به هر شــکلی امر به معروف و نهی از منکر کند، 
دست به چنین اقدامی زده است. در این اتفاق هم چون دختران مقابل 
رفتار مرد ایســتاده  اند و نخواســتند زیر بار این تندی بروند، درگیری بالا 
گرفته و مرد که احتمالا انتظار ســرپیچی نداشــته به راحتی دســت به 
این کار زده اســت. زمانی که مفاهیمی همچون امر به معروف این قدر 
دم دستی باشد و هرکسی بتواند با رویکردهای خودسرانه به بهانه نهی 

از منکر دست به خشونت بزند، این حوادث هم ادامه خواهد داشت. 


